Материалы к интегрированному уроку «Современные политические системы (на примере США и России)»
 Цель урока – сформировать у учащихся умение рассказать об особенностях политических систем США и России, представив свою роль в выполнении проекта группой.

Задачи урока:

1) познавательная (учебная): расширить знания учащихся о политической системе США и России;

2) развивающая: сформировать у учащихся способность самостоятельно извлекать нужную информацию по конкретной для реализации речевого сообщения на иностранном языке;

3) воспитательная: помочь учащимся сформировать представление о возможностях межгосударственных, межкультурных взаимодействий, чувство уважения к особенностям различных сфер жизни (в данном случае политической) других стран и народов;

4) коммуникативная: научить старшеклассников вести беседу на иностранном языке по указанной теме, использовать соответствующие коммуникативные реплики (для начала беседы, вступления в беседу, обращения к аудитории и др.)

Используемый языковой материал: 

А) основные термины, понятия по данной теме: political system, form of government, the system of checks and balances, the executive (legislative, judicial) branch, the Federal Council, State Duma, Federal Assembly  и др.

Б) речевые выражения:

- starting points (“Dear friends…”, “I’d like to tell you…”, “My task was…”);

- interrupting points (“Excuse me, Can I ask you a question?”);

- closing points (“Thank you for your attention…”);

Используемый фактический материал: 

А) теоретические вопросы, связанные с понятиями «политическая система», «политический режим», «государство» и др.;

Б) изучение (повторение) фактического материала из курса «Обществознание» по теме «Политические системы».

«Современные политические системы (на примере США и России)»

	Действия учителя
	Действия учащихся

	- объяснение, как выполнять проект

- разделение учащихся на группы (с учетом индивидуальных особенностей учащихся)

- языковая и фактическая подготовка учащихся к выполнению проектов

- выбор формы исполнения и презентации проектного задания

- совместное обсуждение

анализ работы над проектом,

- организация контроля усвоения знаний


	- учащиеся делятся на 3 группы (одна из них - экспертная)

- выполнение предложенных заданий (задания 1, 2, 3) на уроке и дома

- исполнение и подготовка презентации проекта вне класса

- презентация проекта (Power Point)

- выступление экспертной группы

презентаций проектов,


подведение итогов (по плану, 

описанному во 2 главе) 

- выполнение заданий (задания 4, 5)


1. Using expressions in the box below, give a definition for each of these words:
Independent, dependent, independence, dependence

	Able/inable, ability/inability, controlled/not controlled by…, being free from another person/thing/country, dependant, needing/not needing, help and support from other people, to operate without any help and support, governed/not governed by another country, the state of being…, the quality of being…


2. Think about what the word “constitution” means. The words in the box below can help you define this term

	A set of laws

A set of rules

The system of laws

The system of principles

A country

Peoples rights and duties
	· to aim at

· to govern a country

· to be governed

· to state people’s rights and duties

· to be protected

· to guarantee/to be guaranteed

· to help guarantee


3. Look at the words and phrases listed below and use a dictionary if you don’t know their meaning. You will come across them in the next tasks.
Monarchy, monarchic, monarchical, constitutional monarchy 

· Republic, republican

· State, federal state

· Legislate, legislature, legislator, legislative power

· Executive power, executive branch

· Judicial, judicial decision

· Government, federal government, local government

· Constitution, constitutional

4. Look at the chart below and complete it, using the appropriate words (2 groups)

	Branches of power in the USA (1st group)
	Branches of power in Russian Federation (2nd group)
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5. Complete the table below which compares the responsibilities of the House of Representatives and the Senate (the Federal Council of Russian Federation and State Duma)

	DUTIES
	THE HOUSE
	THE SENATE
	DUTIES
	FEDERAL COUNCIL
	STATE

DUMA

	Make law for the nation
	
	
	Consent to the appointment of the Prime Minister
	+
	

	Ratify any treaties
	
	
	Hearing annual reports from the Government
	
	

	Declare war
	
	
	Approval of a changes in boarders between subjects of the Russian Federation
	
	

	Start laws that make people pay taxes
	+
	
	Declaring of elections of the President 
	
	+

	Say yes or no to any people the president recommends for jobs, such as cabinet officers, Supreme Court justices, and ambassadors
	
	
	Declaring on the possibility of using the Armed Forces outside the territory of Russian Federation
	
	

	Maintain Army, Navy, Air Force
	
	
	Impeachment of the President
	
	

	Impeach or bring charges against federal officials for misconduct 
	+
	
	Adopts decrees on issues referred to its authority by the Constitution
	
	

	Propose amendments to the Constitution
	
	
	Approval of a decree of the President of a state emergency
	
	

	Elect the president if no candidate in a presidential election wins a majority in the electoral college.
	
	
	Announcement of amnesty
	
	


Legislative





Judicial





Congress





Senate


100 members





President & Vice-president





Federal Courts, including Supreme Court (9 judges) 











Executive





Judicial





Federal Assembly











State Duma


450 deputies





The Federal government (the chair of the Government, Ministers )











The Constitutional Court of the Russian Federation








